

Státní okresní archiv Klatovy

ARCHIV MĚSTA HORY MATKY BOŽÍ

1637 – 1945 (1963)

Inventář

Číslo pomůcky: 54

Číslo evidenčního listu NAD: 769

Michal Tejček

Klatovy 2004

Obsah

I. Úvod	3
1. Vývoj původce fondu	3
2. Vývoj a dějiny fondu	7
3. Archivní charakteristika fondu	9
4. Stručný rozbor obsahu fondu	10
5. Záznam o uspořádání fondu a vyhotovení pomůcky	10
Příloha č. 1: Seznam použitých pramenů a literatury	11
Příloha č. 2: Zjištění představitelů městské správy	11
Příloha č. 3: Schéma pořádání spisů z let 1850 – 1945	21
Příloha č. 4: Statistické údaje o velikosti obce	24
Příloha č. 5: Seznam použitých zkratk	24
II. Inventurní seznam	25
III. Tiráž	34

I. ÚVOD

1. Vývoj původce fondu

Vznik města Hory Matky Boží (Bergstadt unserer Lieben Frauen) souvisí s výskytem drahých kovů na Velharticku a s důlním podnikáním zde. Zlato se na Ostružné a jejích přítocích rýžovalo už od raného středověku, pokusy o dolování jsou rovněž středověkého data.¹ Majitel velhartického panství, kam pozemky budoucího města patřily, Zdeněk Lev z Rožmitálu, se rozhodl obnovit těžbu nejen zlata, ale zejména stříbra v tomto prostoru, k čemuž dostal od panovníka Vladislava Jagellonského r. 1511 povolení, s dolováním se pak začalo nejspíše v r. 1519.² S tím také souviselo založení hornické osady, která se přílivem německých, ale i českých horníků rychle rozrostla na městečko, poprvé doložené r. 1520: král Ludvík Jagellonský povolil přeložit týdenní trh ve Velharticích ze čtvrtka na sobotu, aby nepřekážel trhu v novém městečku na Horách Matky Boží.³ O rok později obdržel Zdeněk Lev z Rožmitálu pro městečko horní svobody.⁴ 12. listopadu 1522 vydal Ludvík Jagellonský listinu, jíž se městečko povyšuje na horní město, listina byla adresována Zdeňkovi Lvovi z Rožmitálu jako vrchnosti a obsahuje souhrn běžných městských práv: právo obehnat město hradbami, městskou radu, právo popravni pro vrchnost, trhy (týdenní v sobotu a dva jarmarky – první v pondělí po svátku Nanebevzetí Panny Marie a druhý v první postní pondělí), městský znak, pečeť a červený vosk „i jiné při tom městě a v témž městě svobody jako jiná města v království Českém mají, též i práv městských aby užívati mohli a užívali jako jiná města i také *práv horních a řádů* tak, jako jsme prvý téhož Zdeňka a ty Hory Matky Boží v Velharticích obdařiti ráčili“. Je zde popsán i městský znak. Město se má jmenovat „Město na horách Matky Boží“.⁵ Druhá královská listina z 8. prosince 1522 je už adresována purkmistru, konšelům a vši obci města Hor Matky Boží: jedná se o znakovou listinu, jíž panovník uděluje městu kromě znaku,⁶ pečeť a právo používat červený pečetní vosk „tím vším způsobem a obyčejem, jako jiná města královská“.⁷ Jak napovídá předchozí formulace, vymanilo se město brzy z poddanství a stalo se horním královským městem.⁸ Jako příklad může sloužit odpověď „starších, rychtáře a konšelů“ Hor Matky Boží na žádost kašperskohorských kolegů z 3. 7. 1581, aby povolili sňatek jedné své obyvatelky s poddaným města Kašperských Hor, že oni v Horách Matky Boží nemají co komu povolovat či bránit, protože „co se u nás kdokoli zrodili na našich Horách jeho milosti císařská, že každé se za svobodný pokládá...“⁹ Tato poněkud kostrbatá formulace je ovšem jasná v tom, že Hory Matky Boží byly v té době svobodným královským městem.

V Horách Matky Boží i nadále sídlila horní správa matkobožského důlního revíru. Konjunktura těžby stříbra v této oblasti trvala do šedesátých let 16. stol.,¹⁰ poté nastal

¹ Jiří Majer, *Po stezkách dějin Hor Matky Boží*. Příbram 1997, s. 19–20.

² J. Majer, o.c., s. 23–28.

³ August Sedláček, *Hrady, zámky a tvrze Království Českého XI*. Praha 1897 (reprint Argo 1997), s. 115.

⁴ A. Sedláček, *Hrady, zámky...*, s. 116. V „Knize propůjček (roz. těžby v nálezových jamách)“ z l. 1520–1569 je v zápise k propůjčení dolu dvou měr z 13. 5. 1521 (*Montag post Exaudi*) situováno „nach Sant Anreas (roz. důl/nálezová jáma) *gegen der Neustadt*“ (viz SÚA Praha, fond Staré montanum (MM), kart. 427, 1. část, s. 3).

⁵ CIM IV–3, s. 343–345.

⁶ „V štítu obraz Matky Boží a z každé strany jeden anděl, a pod tím kladiva havířská na kříž přeložená v červeném poli, ano je dva havíři drží, nad tím helm a příkrývadlo na něm, červenou a modrou barvou potažené, dolův visí a nad tím také dvě kladiva havířská na kříž přeložená v červeném poli...“ (Viz CIM IV–3, s. 346).

⁷ CIM IV–3, s. 345–346.

⁸ Srov. J. A. Gabriel, *Královské město Sušice a jeho okolí*. Praha 1868, s. 153. A. Sedláček, *Místopisný slovník historický*. Praha 1998 (reprint z 1909), s. 248 uvádí, že Zdeněk Lev z Rožmitálu „osvobodil pak horníky od poddanosti a udělil jim městské svobody“.

⁹ SOkA Klatovy, fond AM Hory Matky Boží, sign. li 17, nezprac.

¹⁰ J. Majer, o.c., s. 67nn.

postupný úpadek dolování a tím i nutně zastavení překotného rozvoje nového horního města. Nevyužito např. zůstalo i právo obehnat město hradbami.¹¹

Hory Matky Boží se v této situaci staly za krátko běžným městem, horním už pouze podle jména,¹² navíc s minimální hospodářskou základnou v podobě zemědělské půdy, která patřila okolním vrchnostem, s nimiž vedla obec spory. I v samotném městě bylo několik panských domů, z nichž pochopitelně město nemělo žádný užitek, jak svědčí pamětní zápisy: v r. 1592 je zmíněn „dům paní Racínové“, který získal pan Perglar od svého dlužníka Adama Prexela, jemuž předtím dovolil šenkovat zde pivo a dům zůstal v majetku panství. V r. 1599 se uvádí dům hr. Koce z Dobrše a na Běšinech, v r. 1609 dům zvaný „U Kočích“ spolu s jakousi chalupou, kterou vlastnil Jan Vintíř z Kolince a dům „U Kočích“ k ní přikoupil: oba domy zdědil Humprecht Racín. Konečně nedatovaný záznam z téhož období přelomu 16. a 17. stol. pojednává o domu pána z Běšin a na Svojšicích, který zde chce zřídit hospodu. Uvádí se, že před šedesáti či sedmdesáti lety patřil dům Lórenci Soumarovi a ještě před ním luteránskému knězi.¹³ Město se brání, že toto původně nebyla výsadní panská hospoda, ale svobodný měšťanský dům.¹⁴ Z uvedeného vyplývá, že v Horách Matky Boží byly dvě panské hospody, jejichž výtěžky šly do panských pokladen (viz i níže Tereziánský katastr). Várečné právo měli však i sami měšťané, kolem r. 1754 si jej od purkmistra a rady koupila Alžběta Bernardová.¹⁵ 28. srpna 1637 vydal nový král Ferdinand III. na žádost města Hory Matky Boží listinu (inv. č. 1), v níž vidimoval a potvrzoval městu jeho dosavadní privilegia. Ačkoli všechny pokusy o obnovu dolování skončily nezdarem (pouze v 2. pol. 18. stol. se drobná těžba částečně obnovila), status horního města Horám Matky Boží zůstal. Ze zápisů berní ruly je patrné, že v r. 1654 jsou ve městě pouze řemeslníci a drobní rolníci.¹⁶ Válečná léta a několik požárů¹⁷ městu rovněž k rozvoji nepřispěly. I Tereziánský katastr z l. 1756–1757 dokumentuje v Horách Matky Boží několik drobných řemeslníků, pivovar a dvě panské hospody, zároveň však i kontribuční dluhy ve výši 900 zl. „vinou špatného hospodaření“...¹⁸

Přestože byly Hory Matky Boží horním městem jen nominálně, správně spadaly jako ostatní hornická města pod mincmistrovský úřad. Odvolací či dohlédací instancí pro Hory Matky Boží bylo nejspíše nejbližší horní město, tedy Kašperské Hory. Svědčí o tom několik zápisů ze 17. a 18. stol. 15. 3. 1656 došlo k porovnání rozvaděných stran a uložení pokuty před radními Hor Matky Boží a rovněž za přítomnosti perkmistra a primátora z Kašperských Hor.¹⁹ Stejně tak při rozhodování o pokutách v r. 1658 zprostředkoval rozhodnutí vrchního mincmistra Mikuláše von Schönfelda a nejvyššího „landprobierera“²⁰ Karla Schustera mj. perkmistr z Kašperských Hor.²¹ 2. 3. 1753 se v Horách Matky Boží sešla komise z Kašperských Hor, za jejíž účasti byla zvolena městská rada.²² V jednom případě máme doložen i jakýsi správní vztah s horním městem Horní Slavkov (Schlaggenwald) na

¹¹ J. Majer, o.c., s. 70n.

¹² Např. v pátek na hromnice (2. 2.) 1607 byl učiněn zápis do knih městských „dle práva horního“ (viz SÚA Praha, fond Staré montanum (MM), kart. 427, 3. část („Altes Frauenstadler Bergamts Manuscript“, s. 2) .

¹³ Tato zmínka je velmi zajímavá v souvislosti s rekatolizačním úsilím vyjádřeným mj. listinou Ferdinanda III. z r. 1637 (inv. č. 1), kde je uvedena podmínka pro účast na potvrzovaných městských a horních právech a privilegiích, a tou je katolické náboženství. Je zřejmé, že i na Horách Matky Boží byli v 16. stol. protestanté, takto máme doloženo i přítomnost luteránského kněze ve městě někdy v 1. pol. 16. stol., který bydlel v jedné z pozdějších panských hospod.

¹⁴ SÚA Praha, fond Staré montanum (MM), kart. 427, 2. část, f. 199v.

¹⁵ Tamtéž, f. 190v a 192v.

¹⁶ Berní rula 28, Kraj prácheňský II, ed. Antonín Haas. Praha 1954, s. 927–928.

¹⁷ Nejrozsáhlejší byl nejspíše požár 1. 2. 1662 (Berní rula..., s. 927).

¹⁸ Tereziánský katastr český, sv. 2, Praha 1966, s. 232–233.

¹⁹ SÚA Praha, fond Staré montanum (MM), kart. 427, 2. část (Kniha těžařských společností?), f. 50v.

²⁰ Zemský prubíř rudy.

²¹ SÚA Praha, fond Staré montanum (MM), kart. 427, 2. část, f. 51r.

²² Tamtéž, f. 217v.

Sokolovsku: v listopadu 1752 padlo rozhodnutí o obnově městské rady, přičemž, podle zápisu v městské knize, dva zástupci města „na instanci byli vyslaný do Šlakowaldu... ze Šlakoweldu do Prahy na reprezentaci...“²³

V berní rule jsou už Hory Matky Boží nazvány horním *městečkem*, což svědčí o tom, že původní město nemělo výrobní prostředky k tomu povznést svou úroveň a naopak jeho význam klesl. Přesto však městská správa fungovala podle tradičního městského vzoru. Z dochovaných knih můžeme sledovat řadu radních (viz přílohu č. 2), jejichž jména jsou u jednotlivých zápisů poznamenána. Bohužel zápisy o obnovách městských rad téměř nemáme. Pouze z již zmíněného záznamu z r. 1752 je patrné, že v l. 1746 až 1752 nebyl obsazen úřad městského rychtáře – tuto funkci zastával primas, stejně tak v r. 1752 byly obsazeny pouze posty čtyř konšelů, dva konšelé tenkrát scházeli: z toho vyplývá, že městská rada měla v té době spolu s primasem dohromady sedm členů nepočítaje rychtáře. Je to potvrzeno v také již uvedené volbě městské rady v r. 1753, kdy byl zvolen primas, šest radních a rychtář.²⁴ Poté, co v listopadu 1752 dva městští zástupci jednali nejprve v Horním Slavkově a pak v Praze, bylo v listopadu rozhodnuto, že každý z obce bude novou městskou radu volit hlasovacím lístkem vloženým do zapečetěné obálky; tento akt se zřejmě uskutečnil onoho 2. března 1753 za účasti zástupců města Kašperských Hor. Zmíněni jsou také zástupci obce, např. 10. 9. 1645 se uskutečnil prodej domu „u přítomnosti rychtáře, konšelů a některých z obce.“²⁵ V jednom případě, r. 1642, máme doloženého i městského písaře (viz příloha č. 2).²⁶ Sporné je označení Jiřího Pastla v r. 1598 jako „pergschreiber“, vzhledem k tomu, že horní úřad již v té době v Horách Matky Boží neexistoval, jednalo se snad rovněž o městského písaře.²⁷

Do r. 1790 je v soudních knihách doložen purkmistrovský úřad, od r. 1791 jej střídá rychterní úřad v čele s rychtářem (od r. 1827 „městským představeným“) a dvěma přisedícími.

Mezi kompetence městské správy, jak je zaznamenávají především knihy nesporného soudnictví, patřily kupní smlouvy, prodeje, smlouvy o majetkovém vyrovnání atd. mezi měšťany, či mezi měšťany a obcí, dále pozůstalosti, svatební smlouvy, hospodářské záležitosti (kontribuce, obilné lifruňky, financování staveb); v jediném dochovaném radním protokolu (inv. č. 3) se vyskytuje např. jednání o zřízení nové školy, jednání o potvrzení městských privilegií, záležitosti kolem kostelních peněz ad., mimo jiné také zápis ze 24. 6. 1786 o přijetí 16 nových měšťanů.²⁸ V některých starších sporných záznamech je uvedeno, že pokuty se odváděly místnímu kostelu (a to prokazatelně už r. 1656²⁹). Obec se také snažila zajistit řádnou duchovní službu v Horách Matky Boží. Z r. 1751 pochází zápis, z něhož vyplývá, že obec se již tři roky snažila přesvědčit petrovického faráře (pod něhož Hory Matky Boží spadaly) Antonína Doubravu, aby pro ně živil kaplana, ten však odmítl z důvodů „že mu to nevynese“. Obec vyjednala P. Jana Hiršpergera z Klatov a slíbila mu deputáty. O rok později byla dohodnuta repartice na stavbu domu pro tohoto duchovního, na níž se podílely okolní obce.³⁰ V r. 1753 se konala jakási komise za přítomnosti faráře Vilariusu (?) ze Sušice a farářů z Petrovic a ze Zbynic, která se pravděpodobně také týkala duchovní správy v Horách Matky Boží.³¹

27. 12. 1785 potvrdil Josef II. městečku Hory Matky Boží jeho privilegia (inv. č. 2).

²³ Tamtéž, f. 193v.

²⁴ Tamtéž, f. 193v a 217v.

²⁵ Tamtéž, f. 89v.

²⁶ Tamtéž, f. 124r.

²⁷ SÚA Praha, fond Staré montanum (MM), kart. 427, 3. část, s. 10.

²⁸ Inv. č. 3, f. 39v.

²⁹ SÚA Praha, fond Staré montanum (MM), kart. 427, 2. část, f. 50v.

³⁰ Tamtéž, f. 193v.

³¹ Tamtéž, f. 217v.

Po josefínských reformách bylo město při regulaci magistrátu, nejspíše v r. 1790³², zařazeno do poslední kategorie měst, která nemají placené úřednictvo a své záležitosti (hospodářské, berní a policejní) řeší samo pomocí tří volených představitelů³³ (v tomto případě rychtáře a dvou přísedících), od r. 1827 se také setkáváme v městských knihách s tím, že záležitosti nesporného soudnictví potvrzovalo nejbližší královské město, tj. Sušice. Z r. 1801 se dochoval zápis o způsobu odměňování městských představitelů v Horách Matky Boží: když 12. 3. 1801 přebíral nově zvolený městský rychtář Jan Kopp úřad, bylo mu přiznáno služné ve výši 1/4 poplatků, které se odváděly při uzavírání kupních smluv a smluv o změně v majetkové držbě, zbylé tři čtvrtiny dostali oba přísedící a městský písař. Stejně tak deputáty piva z městského pivovaru se rozdělovaly na čtvrtiny.³⁴ O neutěšené finanční situaci města svědčí pronájmy městských výroben v r. 1803 a na poč. r. 1804: pivovaru (ten byl pronajímán už od r. 1797), cihlové pece v pivovaru a pekárny.³⁵ Počtem domů však město nestagnovalo, spíše se naopak v průběhu 18. a 19. stol. rozrůstalo (viz příloha č. 4).

Stadionovo prozatímní obecní zřízení ze 17. 3. 1849 (příloha říšského zákona č. 170/1849), dále nový *rámcový říšský obecní zákoník* z 5. 3. 1862 (č. 18 ř. z.) a definitivní *obecní zřízení a řád volební pro Moravu a Čechy* z 16. 4. 1864 (č. 7 ř. z.) definovaly základní principy obecní samosprávy,³⁶ na jejichž základě se volili noví obecní představení i v Horách Matky Boží. Bohužel v dochovaných pramenech nenacházíme ucelený přehled o jednotlivých obecních volbách a konkrétní správní systém v Horách Matky Boží lze do jisté míry rekonstruovat pouze podle zápisů ze zasedání obecního zastupitelstva (inv. č. 17, 18) dochovaných pouze pro léta 1903–1932. Prameny, kromě účetních, chybějí k celé druhé polovině 19. stol. a není možné, mimo neúplného výčtu jmen, říci o správě v tomto období nic určitého. Zdá se, že městský výbor měl v době před první republikou 12 členů. Zajímavá je zmínka z r. 1909, kdy se město ohradilo proti tomu, aby bylo nazýváno městysem v souvislosti s žádostí na okresní hejtmanství o prodloužení policejní hodiny, neboť Hory Matky Boží jsou přece, podle zastupitelů, město, kdežto hejtmanství je považuje za městys.³⁷ Podle zákona byl také, jak máme doloženo k r. 1903, pozván na jednání zastupitelstva místní duchovní správce, když se jednalo o chudinských záležitostech.³⁸ Čestným občanem obce s volebním právem se stal v r. 1905 nejvyšší maršálek, kníže Jiří z Lobkovic.³⁹ Připomeňme ještě, že obec Hory Matky Boží, kde bylo velké množství ševců, přistoupila v r. 1905 k právě založenému místnímu Družstvu výrobců obuvi.⁴⁰ V r. 1912 byla v obci postavena cihelna,⁴¹ v témže roce obecní výbor rozhodl, že se v Horách Matky Boží postaví „Raiffeisenka“⁴² (kampelička byla v obci už od r. 1897⁴³). 1907 padlo rozhodnutí o stavbě školy,⁴⁴ dva roky předtím bylo dohodnuto

³² Svědčil by o tom jednak zápis v inv. č. 6, f. 16v, kde je v žádosti na krajský úřad o povolení volby nového městského rychtáře v r. 1800 zmínka, že již uběhlo 10 let od regulace magistrátu, navíc s městským rychtářem a přísedícími, kteří střídají purkmistra a radní, se v soudních knihách skutečně setkáváme od r. 1791 (viz příloha č. 2).

³³ J. Janák,– Z. Hledíková, *Dějiny správy v českých zemích do roku 1945*. Praha 1989, s. 258.

³⁴ Inv. č. 6, f. 23r.

³⁵ Inv. č. 13, f. 16r, 25v a 40v.

³⁶ Viz J. Janák,– Z. Hledíková, o.c., s. 348–351.

³⁷ Inv. č. 17, 14. 8. 1909.

³⁸ Inv. č. 17, 25. 5. 1903; J. Janák,– Z. Hledíková, o.c., s. 351.

³⁹ Inv. č. 17, 13. 5. 1905.

⁴⁰ Tamtéž, 11. 1. 1905.

⁴¹ Tamtéž, 11. 6. 1911nn.

⁴² Tamtéž, 24. 2. 1912.

⁴³ Hory Matky Boží. Výpis z kroniky obce Hor Matky Boží od Karla Poláka. S. l., s. d. (strojopis), nestrán.; 450 let města Hory Matky Boží. Hory Matky Boží 1973, s. 27.

⁴⁴ Tamtéž, 5. 10. 1907.

zřídit v obci poštovní úřad a telegraf.⁴⁵ Vidíme tedy, že se Hory Matky Boží snaží rozvíjet svou hospodářskou i správní základnu.

Po vzniku republiky vyšly dva zákony týkající se místní samosprávy: č. 75/1919 Sb. o obecních volbách z 31. 1. a č. 76/1919 Sb. jako novela k obecnímu zřízení ze 7. 2. Funkční období se podle nich prodloužilo z původních tří let na čtyři, dle zákona č. 122/1933 Sb., jenž měnil volební řád, dokonce na šest let. Orgány obecní samosprávy zůstaly prakticky nezměněny: zastupitelstvo, volené na základě všeobecného, rovného, tajného a přímého hlasovacího práva z obyvatel obce (alespoň tříměsíční trvalý pobyt), kteří dosáhli minimálně 21 let věku; zvolení zastupitelé pak volili ze svého středu starostu, jeho náměstka a radní (= obecní rada).⁴⁶ První řádná schůze obecního zastupitelstva v Horách Matky Boží po volbách (15. 6.)⁴⁷ se konala 27. 7. 1919.⁴⁸ Obecní zastupitelstvo mělo 15 členů, o moc v místní správě se dělila strana sociálně demokratická s deseti mandáty (z nich starosta a dva radní) a strana lidová s pěti mandáty (s náměstkem starosty a jedním radním). Obecní rada byla tedy pětičlenná. Nemáme doloženo, že by se tento počet změnil. Po volbách 27. 9. 1931 se o moc v zastupitelstvu dělily tyto strany: soc. dem. (7 mandátů), lidovci (5), republikán. strana (2) str. živnostníků (1).⁴⁹ Z komisí jako pomocných orgánů zastupitelstva známe kromě obligatorní finanční komise, ještě komisi osvětovou, v r. 1920 byla zvolena bytová komise, 27. 3. 1927 letopisecká komise a kronikář.

Obvyklá neutěšená finanční situace malých měst bez velkého průmyslu se projevovala i v Horách Matky Boží. Přesto se zastupitelstvo snažilo tuto situaci vylepšit. V r. 1920 např. schválilo zakoupení poplužního dvora Lešišov od velkostatku Hrádek.⁵⁰ Schodky obecního hospodaření (pouze v r. 1928 hospodařila obec s přebytkem 1600 Kč⁵¹) řešilo zastupitelstvo většinou přírážkami k různým daním, dále vybíráním 5% ze vstupného při zábavách a dávkou z nápojů.

Příslušnost Hor Matky Boží k vyšším správním celkům viz příl. č. 4.

Původce fondu zanikl na základě ústavního dekretu prezidenta republiky č. 18 ze 4. 12. 1944 o národních výborech a Prozatímním národním shromáždění a dále na základě vládního nařízení o volbě a pravomoci národních výborů č. 4/1945 Sb. a nařízením č. 44/1945 Sb. Revoluční národní výbor byl v Horách Matky Boží ustanoven 5. 5. 1945, řádné volby do MNV pak proběhly 15. 5. 1945.⁵²

2. Vývoj a dějiny fondu

Informace o dějinách fondu před rokem 1945 nejsou téměř žádné. V Horách Matky Boží není v dostupných pramenech doložena radnice⁵³ (dům čp. 86 byl odkoupen a adaptován na MNV až v r. 1949⁵⁴). Už z r. 1650 (20. 2.) máme doklad o tom, že se konšelé a zainteresované

⁴⁵ Tamtéž, 2. 2. 1905.

⁴⁶ Viz J. Janák, J.– Z. Hledíková, o.c., s. 443–444.

⁴⁷ Hory Matky Boží. Výpis z kroniky obce Hor Matky Boží od Karla Poláka. S. I., s. d. (strojopis), nestrán.

⁴⁸ Inv. č. 17, 27. 7. 1919.

⁴⁹ Hory Matky Boží. Výpis z kroniky obce Hor Matky Boží od Karla Poláka. S. I., s. d. (strojopis), nestrán.

⁵⁰ Inv. č. 17, 9. 5. 1920.

⁵¹ Inv. č. 18, 6. 1. 1929.

⁵² SOKA Klatovy, ONV Sušice, kart. 25, sign. I 18f/18; Hory Matky Boží. Výpis z kroniky obce Hor Matky Boží od Karla Poláka. S. I., s. d. (strojopis).

⁵³ V královském privilegiu z 12. 11. 1522 panovník povoluje městečku krom obvyklých městských práv také radnici.

⁵⁴ 450 let města Hory Matky Boží. Hory Matky Boží 1973, s. 35.

strany k projednávání splátek na jakýsi dům sešli „v příbytku rychtáře“.⁵⁵ Podle zápisů ze schůzí obecní rady i zastupitelstva se alespoň ke konci první republiky radní a zastupitelé scházeli u starosty, popř. u obecního pokladníka, byť jednou (v r. 1923) je v zasedáních zastupitelstva učiněna zmínka, že není zvykem, aby obecní tabule byly vyvěšovány jinde, než na místě, kde je „obecní ouřadovna“.⁵⁶ Nevíme tedy, kde byly v té době městské písemnosti uloženy. Jiří Majer⁵⁷ uvádí, že kolem r. 1772 byl ve městě veliký požár, při kterém shořely městské knihy a bylo tedy třeba založit nové, čemuž by odpovídalo současné dochování nejstarších městských knih.

7. 10. 1953 provedl učitel Emanuel Makrlík na MNV Hory Matky Boží skartaci písemností. Vytrídil 3 knihy zápisů ze schůzí obecního zastupitelstva z l. 1903–1944 (dnes jen dvě, inv. č. 17, 18), poté obecní rozpočty z r. 1920 (?), účetní uzávěrky z r. 1886, stavební výměry od r. 1920 celkem 20 ks, 13 knih jednacích protokolů od r. 1886, dále dvě knihy jatečních protokolů (inv. č. 77?) a knihy Místní školní rady a Dělnické tělovýchovné jednoty. Písemnosti byly uloženy ve skříni na MNV.

25. 5. 1955 byly písemnosti vybrané před dvěma lety převedeny do archivu, tehdy už chyběla třetí kniha zápisů ze schůzí obec. zastupitelstva z l. 1932–1944. V té době se ještě na půdě MNV v Horách Matky Boží nalézaly některé písemnosti, které nebyly v r. 1953 skartovány.

9. 10. 1956 byla Al. Krejčím provedena skartace písemností AM Hory Matky Boží uložených v archivní místnosti měšťanského pivovaru v Sušici. Vytríděny byly tyto písemnosti: účty z let 1887–1921, účetní uzávěrky z l. 1930–1944, hlavní knihy z l. 1939–1944, rozpočty obce z l. 1927–1944, jednací protokoly 1886–1942 (inv. č. 82–94), zápisy ze schůzí zastupitelstva (inv. č. 17 a 18), kniha cizinců z l. 1914–1947 (inv. č. 80?), záznam o vydaných domovských listech 1929–1948 (inv. č. 79) a dále školní písemnosti a spisy DTJ. Al. Krejčí písemnosti hrubě uspořádal. Toto uspořádání přepracovala v r. 1959 archivářka OA Sušice Věra Holá. Jakési písemnosti byly přebírány i 16. 9. 1957.

4. 4. 1973 bylo ze SOA Plzeň předáno do SOkA Klatovy 12 knih soudnictví nesporného uložených po r. 1850 u okresního soudu v Sušici (inv. č. 4, 6–16).

24. 5. 1976 byla vedoucím okresního archivu v Klatovech Jiřím Hochwalderem v budově MNV Hory Matky Boží provedena skartace písemností z l. 1906–1960, vybrané archiválie byly převzaty do SOkA Klatovy. Jednalo se o 29 knih (finanční knihy a jednací protokol, nejspíše inv. č. 95) a 2 kartony spisů z l. 1891–1945. V r. 1977 tyto doplňky hrubě uspořádal K. Končelík.

V r. 1989 provedla skartaci a písemnosti v rámci pořádání fondů obecních úřadů v SOkA Klatovy uspořádala nejprve Jaroslava Zíková, poté jako fond AM Jana Sýkorová.

Originály dvou nejstarších městských privilegií z r. 1522 se nedochovaly,⁵⁸ známá je pouze téměř nečitelná vidimace v listině Ferdinanda III. (inv. č. 1), opisy v mincovním oddělení archivu města Kutná Hora⁵⁹ a nedatované opisy (nejspíše ze 16. stol.) v knize těžařských společností ze 16. stol. využitě druhotně jako městská kniha.⁶⁰ Listina Františka II. ze 14. 12. 1794 potvrzující městská privilegia je uložena v archivu Národního muzea v Praze.⁶¹

Ve Státním ústředním archivu v Praze se nacházejí tři fragmenty původně horních knih (zápisy propůjčených dolů a kniha těžařských společností⁶²), které po zániku horního úřadu v Horách Matky Boží, nejspíše na samém konci šedesátých let 16. stol., převzala městská rada

⁵⁵ Viz SÚA Praha, fond Staré montanum (MM), kart. 427, 3. část, s. 35.

⁵⁶ Inv. č. 18, 14. 9. 1923.

⁵⁷ Jiří Majer, Po stezkách dějin Hor Matky Boží. Příbram 1997, s. 102.

⁵⁸ Listinu z 12. 11. 1522 choval u sebe Zdeněk Lev z Rožmitálu (viz CIM IV–3, Praha 1961, s. 345).

⁵⁹ Viz CIM IV–3, Praha 1961, s. 343–346.

⁶⁰ Viz SÚA Praha, fond Staré montanum (MM), kart. 427, 2. část, f. 111v–112v.

⁶¹ Srov. Haas.

⁶² O nich viz podrobně Jiří Majer, Po stezkách dějin Hor Matky Boží. Příbram 1997.

jako své městské knihy tím způsobem, že na volná místa v těchto knihách zapisovala své záznamy, a to už od poč. šedesátých let,⁶³ nejmladší zápis je pak z r. 1755. Jedná se tedy v zásadě o nejstarší městské knihy Hor Matky Boží.⁶⁴

V našem archivu se také nenacházejí žádné starší či mladší typáře, ty jsou uloženy v Archivu Národního muzea.⁶⁵

Obecní kronika je dle svědectví literatury uchovávána na obecním úřadě v Horách Matky Boží, v SOkA Klatovy existuje pouze výpis z ní.⁶⁶

Jak už bylo výše uvedeno, postrádáme knihu zápisů ze zasedání zastupitelstva z l. 1932–1944 uloženou v r. 1953 na MNV Hory Matky Boží.

3. Archivní charakteristika fondu

Fond byl uspořádán podle obvyklého schématu:

1. Listiny
2. Knihy
3. Spisový materiál
4. Mapy a plány

Z doby předjosefínské (před 1786) se dochovala pouze jedna listina (inv. č. 1).

V období před rokem 1850 byly městské knihy děleny podle následujícího schématu:

I. Knihy městské správy

Knihy městské správy v užším slova smyslu

II. Knihy městského soudnictví

Soudnictví nesporné

Ze spisů tohoto období se dochoval jen nepatrný zlomek dvou registraturních značek Jud.Ia a Jud. II. (inv. č. 96, 97).

Po roce 1850 byly městské knihy rozděleny následovně:

I. Knihy městské správy v užším slova smyslu

II. Knihy městského hospodářství

III. Knihy evidenční

Z dochovaných spisů, ani ze zlomku jednacích protokolů není patrný žádný ukládací systém, a spisy byly proto uspořádány podle uměle vytvořeného ukládacího schématu vypracovaného na základě systému OÚ (viz příl. č. 3).

Ostatní druhy archiválií (1 mapa, inv. č. 128) byly uspořádány podle obvyklých zásad.

⁶³ Nejstarší doklad je z roku 1561, kdy v pondělí po Hromnicích (3. 2.) byl prodej jakési dědiny zaznamenán (a to i výslovně) do těchto „knih městských“ (viz SÚA Praha, fond Staré montanum (MM), kart. 427, 3. část („Altes Frauenstadler Bergamts Manuscript“), s. 1).

⁶⁴ SÚA Praha, fond Staré montanum (MM), kart. 427 (1. – 3. část).

⁶⁵ Je jich celkem 5 z rozmezí let 1560–1926, uložených v současnosti v Národním muzeu v Praze, viz. Jan Pelant, Znaky a pečete západočeských měst a městeček. Plzeň 1985, s. 66–67. Městský typář z r. 1560 zmiňuje: Karel Hostaš–Ferdinand Vaněk, Soupis památek historických a uměleckých v politickém okrese sušickém. Praha 1900, s. 54. Ze zápisů ze schůzí obecního zastupitelstva vyplývá, že Národní muzeum v Praze požádalo o zapůjčení „starého pečeti“. Zastupitelstvo se dohodlo „zeptat se v Sušici“ (viz inv. č. 18, 5. 9. 1925).

⁶⁶ Hory Matky Boží. Výpis z kroniky obce Hor Matky Boží od Karla Poláka. S. l., s. d. (strojopis). Viz Jiří Majer, o.c., s. 109.

U listin, knih a spisových pomůcek byly do inventárního seznamu převzaty tyto původní signatury: u *knih* před r. 1850 signatura „Sušice“ + arabská čísllice odkazující na uložení knih u okresního soudu v Sušici po r. 1850.

Posteriora u některých mladších knih soudnictví nesporného (inv. č. 9, 14 a 15) označují dodatečné zápisy do těchto knih po předání okresnímu soudu v Sušici.

Z fondu byly vyřazeny následující písemnosti: 1) do **ObÚ Maršovice** podklady pro sčítání lidu 1920 z obce Maršovice (Cihelna, Drouhavec, Horní Staňkov);

2) do **ObÚ Petrovice u Sušice** domovský list Josefa Holmajera v obci Petrovice.

Fyzický stav archiválií lze označit jako poškozené prachem a plísněmi. Obě listiny (inv. č. 1 a 2) jsou silně poškozeny, písmo vybledlé až k nečitelnosti vlivem neodborného restaurátorského zásahu.

Ve fondu se nalézají archiválie I., II. i III. kategorie.

Fond AM Hory Matky Boží má časový rozsah 1637–1945 (1963) a obsahuje:

1. Listiny	L 1 – L 2	inv. č. 1 – 2	1637 – 1785
2. Knihy	K 1 – K 79	inv. č. 3 – 81	1769 – 1945 (1963)
3. Registraturní pomůcky	K 80 – K 93	inv. č. 82 – 95	1886 – 1945 (1947)
4. Spisy	1 – 3	inv. č. 96 – 127	1819 – 1945
5. Mapy a plány	M 1	inv. č. 128	1837

4. Stručný rozbor obsahu fondu

Archiv města Hory Matky Boží je základním pramenem pro poznání dějin města od 2. pol. 18. stol. Dějiny vlastní správy města jsou zachyceny pouze v radním protokolu z l. 1785–1790 a ve dvou knihách zápisů ze schůzí obecního zastupitelstva z l. 1903–1932 (inv. č. 17, 18). Pro starší období je dále možné využít knihy soudnictví nesporného a zbytky soudních spisů (inv. č. 96, 97), které dokumentují majetkovou úroveň jednotlivých obyvatel města a poslouží také genealogickému, národopisnému a jinému bádání. Evidenční knihy a spisy (inv. č. 78–81, 98, 103) jsou rovněž genealogicky využitelné. K hospodářskému výzkumu lze použít účetní knihy a spisy z l. 1887–1945 (inv. č. 19–77, 111, 116–121).

Z ostatních spisů lze vyzdvihnout písemnosti týkající se kostela (inv. č. 104). Ostatní materiál lze označit jako běžný.

5. Záznam o uspořádání fondu a vyhotovení pomůcky

Fond roku 2004 v SOKA Klatovy uspořádali Jana Sýkorová a Mgr. Michal Tejček, inventář vypracoval a úvod zpracoval Mgr. Michal Tejček.

Klatovy 21. 4. 2004

Michal Tejček

Příloha č. 1: Seznam použitých pramenů a literatury

- 450 let města Hory Matky Boží. Hory Matky Boží 1973.
Berní rula 28, Kraj Prácheňský II., ed. Antonín Haas. Praha 1954.
Codex iuris municipalis IV-3. Praha 1961.
GABRIEL, J. A.: Královské město Sušice a jeho okolí. Praha 1868.
HAAS, Antonín: Soupis privilegií měst a městeček v Západočeském kraji. In: MZK VI/1968, s. 314.
Hory Matky Boží. Výpis z kroniky obce Hor Matky Boží od Karla Poláka. S. I., s. d. (strojopis), OK 221.
HOSTAŠ, K. – VANĚK, F.: Soupis památek historických a uměleckých v politickém okrese Sušickém. Praha 1900.
JANÁK, J.–HLEDÍKOVÁ, Z.: Dějiny správy v českých zemích do roku 1945. Praha 1989.
KOPP, Jan: Ševci na Šumavě. Velhartice, Sušice 1990.
KOTYŠKA, Václav: Úplný místopisný slovník království Českého. Praha 1895.
KUČA, Karel: Města a městečka v Čechách, na Moravě a ve Slezsku II. Praha 1997.
MAJER, Jiří: Po stezkách dějin Hor Matky Boží. Příbram 1997.
PALACKÝ, František: Popis Království Českého. Praha 1848.
PELANT, Jan: Města a městečka západočeského kraje. Plzeň 1984.
PELANT, Jan: Znaky a pečete západočeských měst a městeček. Plzeň 1985.
PROFOUS, Antonín: Místní jména v Čechách I. Praha 1947.
Sborník Sušicka. Vlastivědné dílo. Sušice 1938.
SEDLÁČEK, August: Hrady, zámky a tvrze Království Českého IX. Praha 1892 (reprint Argo 1996); XI. Praha 1897 (reprint Argo 1997).
SEDLÁČEK, August: Místopisný slovník historický Království Českého. Praha 1909 (reprint Argo 1998).
Seznam míst v království Českém. Praha 1893.
Seznam míst v království Českém. Praha 1913.
SCHALLER, Jaroslav: Topographie des Königreichs Böhmen III. (Prachiner Kreis). Praha–Víděň 1790.
SOKA Klatovy, fond AM Kašperské Hory.
SOKA Klatovy, fond ONV Sušice.
Statistický lexikon obcí v Čechách. Praha 1924.
SÚA Praha, fond Staré montanum (MM), kart. 427.
Šematismus pro království České. Praha 1891.
Tereziánský katastr český 2, Rustikál. Praha 1966.
Vollständiges Ortschaften-Verzeichniss. Vídeň 1892.
ZÁLOHA, Jiří: Šumava od A do Z. České Budějovice 1983.
Zevrubný popis rozdělení země království Českého. S. I. 1854.

Příloha č. 2: Zjištění představitelů městské správy

1575	rychtář	Jiří Pastl
1576	konšel	Martin Švec
	rychtář	Jiří Pastl
	starší	Bolš ? Cejsil ?
1582	rychtář	Jiří Pastl
	konšel ?	Mikuláš Vlach
1584	konšel	Jan Vlach

1585	rychtář starší konšelé ?	Jiří Pastl Pavel Pastl Mikuláš Vlach Michal Rychtář
1598	rychtář	Pavel Pastl
1603	„horní písař“ ⁶⁷ konšelé	Jiří Pastl Tomáš Vohrna Petr Vlach
1607	starší konšelé	Matěj Bláha Petr Vlach Adam Rejs
1609	rychtář	Jiří Pastl
1620	starší konšel konšel	Tomáš Vohrna Adam Vejs ?
1630	primas konšelé	Filip Prexel Ondřej Rosa Jan Vohrna Jan Rosa
1639	konšelé	Václav Punčochář Ondřej Rosa
1642	rychtář „konšel rychtářský“ ⁶⁸ písař	Mikuláš Rech Filip Jakub Prexel Václav Daulevský (?)
1650	konšelé	Jan Vehrna Filip Prexel
1663	rychtář primas konšel	Ondřej Rosa Filip Jakub Prexel Jan Rosa
1744	primas rychtář	Jan Vodička Michal Schop
1746–1752	primas + rychtář	Jan Vodička
1752	1. konšel 2. konšel 3. konšel 4. konšel 5. a 6. konšel	Kašpar Hofman Václav Rech Jan Bernard Václav Najmon
1753 volba 2. 3.	primas radní	<i>scházeli</i> Jan Barvitus Kašpar Hoffman (3. 3. propuštěn) Václav Rech Jan Bernard Václav Najmon Josef Brančovský Zachariáš Ekelmeyer
1766	městský rychtář radní	Jakub Aud Matěj Vodička

⁶⁷ „Pergschreiber“, viz SÚA Praha, fond Staré montanum (MM), kart. 427, 3. část („Altes Frauenstadler Bergamta Manuscript, duhotně jako městská kniha), s. 10.

⁶⁸ SÚA Praha, fond Staré montanum (MM), kart. 427, 2. část (Kniha těžařských společností, 16. stol., duhotně jako městská kniha), f. 124r.

		Zachariáš Ekelmeyer
		Josef Brančovský
1774	radní	Vít Ondr
1777	radní	Ondřej Doubrava
		Matěj Vodička
1779	radní	Josef Brančovský
		Ondřej Doubrava
	rychtář	Josef Löflmann
1785	radní	Ondřej Doubrava
		Vít Ondr
		Matěj Vodička
		Zachariáš Ekelmeyer
1786	radní	Vít Ondr
		Vít Ekelmeyer
1787	radní	Ondřej Doubrava
		Matěj Vodička
		Zachariáš Ekelmeyer
1789	radní	Vít Ondr
	rychtář	Josef Löflmann
1790	radní	Ondřej Doubrava
		Zachariáš Ekelmeyer
1791	rychtář	Josef Löflmann
	přisedící	Jakub Reitmeier
		Josef Kopp
	městský písař a vedoucí kontribučních a kostelních účtů	Josef Löflmann
1797	rychtář	Josef Löflmann
	přisedící	Josef Kopp (onemocněl a resignoval, zápis z 25.10.)
		Jakub Reitmeier (†, zápis z 25.10.)
1798	přisedící	Jan Rippl
1799	přisedící	Jan Rippl
		Jan Jiří Reitmeier
1801	rychtář	Josef Löflmann
		Jan Kopp (zvolen 7.1., 12.3. převzal úřad)
	přisedící	Jan Rippl
		Jan Jiří Reitmeier
1810	rychtář	Jan Kopp
	přisedící	Jan Rippl
		Jan Jiří Reitmeier
1811	rychtář	Václav Ondr (5.2. oznámeno vítězství ve volbách)
	přisedící	Jan Rippl
		Jan Jiří Reitmeier
1813	rychtář	Václav Ondr
	přisedící	Jan Rippl
		Jan Jiří Reitmeier
1814	přisedící	Jan Rippl
		Jan Jiří Reitmeier
1815	rychtář	Josef Kratochvíl
	přisedící	Josef Löflmann

1816	rychtář	Ignác Stöckbauer Ondřej Löflmann Václav Ondr
	přísedící	Ignác Stöckbauer Jiří Reitmeier
1817	rychtář	Ondřej Löflmann
	přísedící	Jiří Reitmeier
1818	rychtář	Ignác Stöckbauer
	přísedící	Josef Kratochvíl Josef Löflmann
1819	rychtář	Ignác Stöckbauer
	přísedící	Josef Kratochvíl Josef Löflmann
1820	rychtář	Ignác Stöckbauer
	přísedící	Josef Kratochvíl Ignác Stöckbauer
1821	rychtář	Josef Branšovský
	přísedící	Josef Kratochvíl Ignác Stöckbauer Josef Branšovský
	vedoucí pozemkové knihy	Jan Windl
1822	rychtář	Josef Branšovský
	přísedící	Ignác Stöckbauer Josef Löflmann
	vedoucí pozemkové knihy	Jan Windl
1823	písař	Václav Frenzl
1824	vedoucí kostelních účtů	Václav Frenzl
1825	rychtář	Josef Branšovský
	přísedící	Ignác Stöckbauer Josef Löflmann
1827	městský představený a vedoucí kostelních účtů	Josef Löflmann
	přísedící	Ignác Stöckbauer
	písař, vedoucí pozemkové knihy a vedoucí sirotčích účtů	Jan Ernest Kudrna
1829	městský představený a vedoucí kostelních účtů	Josef Löflmann
	vedoucí pozemkové knihy	Jan Ernest Kudrna
	přísedící	Ignác Stöckbauer Josef Leflmann
1830	přísedící vedoucí pozemkové knihy	Ignác Stöckbauer Tomáš Löflmann

1831	městský představený městský písař a vedoucí pozemkové knihy	Josef Löflmann Tomáš Machovec
1832	početvedoucí vedoucí sirotčích účtů vedoucí kostelních úctů	Tomáš Löflmann Josef Hugo Žalud Tomáš Löflmann
1833	vedoucí sirotčích účtů	Tomáš Löflmann
1836	vedoucí pozemkové knihy a soudní rychtář ⁶⁹	Tomáš Machovec
1837	městský představený početvedoucí	Jan Ondr Tomáš Löflmann
1839	rychtář vedoucí kostelních úctů	Jan Ondr Tomáš Löflmann
1842	rychtář vedoucí pozemkové knihy	Lorenz Hofmann Tomáš Machovec
1843	vedoucí sirotčích účtů	Josef Beneš
1847	vedoucí sirotčích účtů	Šmrha
1850	starosta výboři	Hofman Jakub Löffelmann Josef Kratochvíl
	vedoucí pozemkové knihy	Tomáš Machovec
1887	starosta radní výboři	Havel Hasnedl Antonín Beránek Jan ? Josef Hoffmann Josef Engelmeier František Kopp František Přerost František Hoffmann Engelbert Milfort Daniel Klinger Jakub Polák
1888	starosta radní výboři	František Kopp Josef Hoffmann č. 47 Josef Hoffmann č. 62 Jakub Reitmeier Jan Hoffmann František Přerost Antonín Beránek Antonín Skočný Václav Matouš Václav Hoffmann

⁶⁹ „Adelicher Richter“, viz inv. č. 11, f. 160r. „Der adelige Richteramt“ = rychterní úřad soudnictví nesporného.

1893	starosta	František Hoffmann
	radní	Engelbert Milfort
1894 1895	výboři	Antonín Beránek
		Antonín Ondr
		Havel Hasnedl
		Engelbert Milfort
		Václav Matouš st.
		Václav Matouš ml.
		Jan Hoffmann
		Maxmilián Ondr
		František Rataj
		František Kopp
1897	starosta výboři	Antonín Beránek
		Jan Hoffmann
		Rataj
		Antonín Ondr
		Havel Hasnedl
		Engelbert Milfort
		Ferdinand Přerost
		Antonín Beránek
		Jáchym Reitmeier
		Jan Hoffmann
1899	starosta výboři	F. Rataj
		Antonín Ondr
		Havel Hasnedl
		Engelbert Milfort
		Ferdinand Přerost
		Antonín Beránek
		Jáchym Reitmeier
		Jan Hoffmann
		Tomáš Löffelmann
		František Karl
1900	starosta radní výboři	Antonín Ondr
		Jan Kopp
		Jan Hoffmann
		Josef Hoffmann
		Jan Dušek
		František Kopp
		František Hoffmann
		Ferdinand Přerost
		Josef Hoffmann
		Jan Hoffmann (I. radní)
1901	starosta radní	František Karl
		Antonín Ondr
		František Hoffmann
		Jan Hoffmann
		Jan Kopp
		Jan Veselý
		Josef Hoffmann
		Jan Hoffmann (I. radní)

	výboři	Tomáš Löffelmann (II. radní) Jan Veselý Antonín Ondr Václav Chmelík Jakub Hoffmann František Hoffmann
1902	starosta výboři	Josef Hoffmann Jan Hoffmann Josef Löffelmann Martin Menšík Jan Hoffmann Josef Hoffmann Karel Milfort František Karl Jáchym Reitmeier Josef Klinger
1903	starosta radní výboři	Josef Hoffmann František Karl Jáchym Reitmeier Jan Hoffmann František Karl Josef Löffelmann Josef Klinger Martin Menšík Antonín Ondr Karel Milfort Jan Hoffmann
1905	starosta radní výboři	Josef Hoffmann František Karl ⁷⁰ Jáchym Reitmeier Jan Hoffmann František Karl Jan Hoffmann (zapisovatel) Josef Löffelmann Karel Milfort Josef Hofman Martin Menšík Antonín Ondr Jan Klinger
	(15.7.) radní výboři	Jan Hoffmann I. radní Martin Menšík Antonín Dušek Jáchym Reitmeier Karel Milfort Josef Löffelmann Jiří Hasnedl Jan Hoffmann (zapisovatel)

⁷⁰ V obecním výboru byli Fr. Karl starší a mladší, stejně tak Jan Hoffmann.

1909	starosta výboři	Jan Klinger Josef Hoffmann Jan Hoffmann Antonín Dušek Karel Milfort Josef Klinger Jáchym Reitmeier Jiří Hasnedl Josef Löffelmann František Karl ml. Martin Menšík František Karl st.
1910	(14.6.) starosta výboři	Jan Hoffmann (zapisovatel) Martin Menšík Jakub Löffelmann (obuvník) Jakub Löffelmann (soustružník) Josef Hoffmann Antonín Dušek František Karl Karel Milfort Martin Duda Antonín Beránek Josef Bernard Antonín Dušek
1912	radní	Jan Hoffmann
1913	starosta radní výboři	Josef Klinger František Kopp Klement Hasnedl Josef Bernard Václav Linhart František Karl Jakub Löffelmann Josef Kopp Antonín Dušek Alois Kohout Jan Hoffmann
1917	starosta	Josef Milfort (soc. dem.)
1919	starosta náměstek radní	Karel Rech (str. lidová) Adolf Kopp (soc. dem.) Klement Hasnedl (soc. dem.) Jakub Löffelmann (str. lidová)
(volby 15.6.)	zastupitelé	<i>soc. dem.:</i> Jan Veselý Josef Kopp Jan Beránek Martin Menšík František Ondr Jakub Bernard Antonín Rech

		<i>strana lidová:</i>
		František Bernard
		František Kopp
		František Löffelman
1921	starosta	Josef Milfort
	radní	Adolf Kopp
		Jakub Löffelman
	zastupitelé	Jan Veselý
		František Löffelman
		Vavřinec Hranička
		Klement Hasnedl
		Jan Beránek
		Jakub Bernard
		František Kopp
		Martin Menšík
		František Bernard
		Josef Kopp
		Martin Bulka
1923	(4.11)	
	starosta	Klement Hasnedl (str. republikánská)
	radní	Adolf Kopp (soc. dem.)
		Stanislav Luhan (str. živnostenská)
		František Bernard (lidovci)
	zastupitelé	Jan Beránek
		Karel Löffelman
		František Bejvl (soc. dem.)
		Antonín Beneš
		Václav Linhart
		Jan Skočný
		Antonín Dušek
		František Karl (str. domoviny)
		Josef Hofman (lidovci)
1928	náměstek	František Bernard
	radní	Josef Hofman (lidovci) (namísto Jana Beránka)
		Václav Linhart
	zastupitelé	Jan Hoffmann
		Jan Löffelman
		Martin Milfort
		František Löffelman
		Jan Beránek
		Karel Duda
		Karel Rech
		Adolf Kopp (odstoupil 1930)
		František Bejvl
		František Milfort
1930	zastupitel	Karel Duda (str. republik. domoviny) (namísto A. Koppa)
1931	starosta	Klement Hasnedl (soc. dem.)
(volby 17.10.)	náměstek starosty	Jakub Hoffmann (str. lidová)
	radní	Stanislav Luhan (str. lidová)
	(poprvé 8.11.)	Karel Duda (republikánská str.)

(volby 27.9.)	zastupitelé	Jan Löffelmann (soc. dem.)
		Karel Stegbauer
1935	náměstek starosty zastupitelé	Emil Ondr
		Jan Löffelmann
		Jan Hoffmann
		Václav Linhart
		František Bernard
		Jakub Bernard
		Antonín Beneš
		Jan Duda
		František Milfort (soc. dem.)
		Jakub Hoffmann
		František Milfort
		Josef Hoffmann
		Antonín Beneš
		František Bernard
		Jan Hoffmann
1938	starosta náměstek starosty zastupitelé	Václav Linhart
		Vavřinec Hranička
		Karel Stegbauer
		Emil Ondr
		Klement Hasnedl
		Josef Hoffmann (volba 15.8.)
		Václav Englmaier (15.8.)
		Josef Hoffmann
		Václav Linhart
		Karel Stegbauer
		Augustin Reitmeier
		Jan Duda
		Emil Ondr
		Matěj Přerost
		Jan Löffelmann
1939	radní zastupitelé	Rudolf Chmelík (?)
		František Bernard
		Karel Löffelmann
		Antonín Beneš
		Jan Kopp
		Ondřej Hoffmann
		František Bernard
		Václav Bernard
		Antonín Dušek
		Václav Englmaier
		Karel Kliment
		Jan Löffelmann
		František Löffelmann
		František Milfort
		Emil Ondr
1944	starosta	Josef Bernard
		Josef Hoffmann

Příloha č. 3: Schéma pořádání spisů z let 1850 – 1945

- 1/1 Ústavní věci státu, země, okresu, obcí
- 1/2 Vyhlášky, oběžníky, úřední publikace, nadřízených orgánů
- 1/3 Státní hranice, hranice země, kraje, okresu, obce
- 1/4 Znaký státní, obecní, vlajky, pečeti
- 1/5 President republiky, císař
- 1/6 Zákonodárné sbory a vláda
- 1/7 Správní úřady a soudy
- 1/8 Čestná uznání, vyznamenání, čestné občanství
- 1/9 Sčítání lidu
- 1/10 Statistika
- 1/11 Státní občanství
- 1/12 Vystěhovalectví
- 1/13 Strany a spolky
- 1/14 Veřejní zaměstnanci

- 2/1 Schůze zastupitelstva, rady, komisí apod.
- 2/2 Obecní zastupitelstvo, členové, obecní záležitosti
- 2/3 Volby
- 2/4 Domovské právo, evidence obyvatel
- 2/5 Postrk

- 3/1 Náboženské záležitosti
- 3/2 Evangelická církev
- 3/3 Židovské náboženské obce
- 3/4 Církev římskokatolická
- 3/5 Kostely, fary, faráři
- 3/6 Změna vyznání, svátky
- 3/7 Manželské věci
- 3/8 Matriční věci

- 4/1 Školství a kultura, MŠR
- 4/2 Obecné a měšťanské školy
- 4/3 Odborné školy
- 4/4 Živnostenská učiliště, zimní kurzy
- 4/5 Učitelské ústavy
- 4/6 Střední školy, zemědělské školy
- 4/7 Soukromé školy
- 4/8 Nadace, školní fondy
- 4/9 Jednotliví učitelé
- 4/10 Ochrana a opravy památek
- 4/11 Muzea, knihovny, archivy, pomníky
- 4/12 Osvětové akce
- 4/13 Literatura, umění, věda, tisk
- 4/14 Divadla, koncerty, povolování zábav a produkcí
- 4/15 Osvětové sbory, sport
- 5/1 Zdravotní záležitosti, hygiena, očkování
- 5/2 Zdravotnické korporace, lékaři, porodní báby
- 5/3 Nemocnice a chorobince

- 5/4 Ústavy pro choromyslné, zaopatřovací ústavy
- 5/5 Červený kříž, lékařské grémium
- 5/6 Lékárny, obchod s léčivými a jedy
- 5/7 Epidemie, nemoci nakažlivé, z povolání a ostatní
- 5/8 Zprávy o zdravotních poměrech
- 5/9 Zdravotní vysvědčení jednotlivců
- 5/10 Převozy mrtvol, pohřbívání, hřbitovy
- 5/11 Veterinární péče

- 6/1 Bezpečnostní a policejní záležitosti
- 6/2 Finanční stráž
- 6/3 Četnictvo
- 6/4 Mravnostní policie
- 6/5 Živnostenská policie
- 6/6 Celní záležitosti
- 6/7 Trestnice a polepšovací úřady
- 6/8 Politické případy
- 6/9 Cestovní pasy, pracovní knížky
- 6/10 Donucovací pracovní
- 6/11 Tuláci, cikáni
- 6/12 Náhody, úrazy
- 6/13 Zbraně, třaskaviny
- 6/14 Ztráty, nálezy
- 6/15 Jednotlivé trestní případy
- 6/16 Udělování pokut, trestů

- 7/1 Sociální péče
- 7/2 Chudinské záležitosti
- 7/3 Dobročinné ústavy, fondy a organizace
- 7/4 Pracovní poměry, pracovní doba, nouzové práce, totální nasazení
- 7/5 Kolektivní smlouvy
- 7/6 Podpora v nezaměstnanosti, stravovací akce, podpora rodinám uvězněných
- 7/7 Péče o politické uprchlíky, trestance
- 7/8 Péče o mládež, pěstounství
- 7/9 Zásobování obyvatelstva

- 8/1 Zemědělství, myslivost, rybářství
- 8/2 Lesní hospodářství
- 8/3 Vodní hospodářství
- 8/4 Geologie

- 9/1 Živnosti, obchod, průmysl
- 9/2 Živnostenská, obchodní a hospodářská společenstva, družstva, cechy
- 9/3 Obchodní a živnostenské komory a podobné instituce
- 9/4 Míry, váhy, ceny
- 9/5 Výstavy, trhy
- 9/6 Mimořádná hospodářská opatření, mzdové spory, stávky

- 10/1 Vojenství
- 10/2 Vojenské úřady

- 10/3 Vojenská cvičení, přechodné ubytování a zásobování vojska, náhrady škod
- 10/4 Plnění branné povinnosti, odvody branců
- 10/5 Vojenské zdravotnictví a sociální péče
- 10/6 Ozbrojené sbory, garda, domobrana
- 10/7 Vojenské objekty, ústavy, zařízení
- 10/8 Triangulace
- 10/9 Mobilizace
- 10/10 Civilní protiletecká obrana, branná výchova
- 10/11 Pomoc obyvatelstva vojsku
- 10/12 Zajatci, uprchlíci, legionáři

- 11/1 Doprava (železnice, silnice, mosty, mýto)
- 11/2 Letectví
- 11/3 Spoje pošta, telegraf, telefon, rozhlas)
- 11/4 Elektrizace
- 11/5 Zeměměřičské záležitosti

- 12/1 Požární záležitosti, živelné pohromy

- 13/1 Obecní počty, rozpočty, závěrky, rozborů
- 13/2 Obecní dluhy
- 13/3 Daně a poplatky, kontribuce a repartice
- 13/4 Obecní příjmy a vydání
- 13/5 Zprávy o revizi obecního jmění
- 13/6 Inventář obecního jmění
- 13/7 Pronájmy, prodeje, dražby obecního majetku
- 13/8 Peněžní dary obci, mimořádné příspěvky obci
- 13/9 Nájem, prodeje, dražby, přiděly půdy jednotlivcům
- 13/10 Dlužní závazky jednotlivců
- 13/11 Příspěvky jednotlivcům
- 13/12 Pozůstalosti
- 13/13 Dotace cen potravin
- 13/14 Ceny potravin a jiného zboží
- 13/15 Robotní povinnosti občanů
- 13/16 Finanční povinnosti občanů
- 13/17 Půjčky, loterie, sbírky
- 13/18 Spořitelny a záložny
- 13/19 Pojišťovny

- 14/1 Stavby státní a obecní
- 14/2 Stavby soukromé

- 15/1 Plakáty, letáky, novinové výstřižky, zápisy pohlednice apod. týkající se celostátních událostí
- 15/2 Plakáty, letáky, novinové výstřižky, zápisy, pohlednice, apod. týkající se panství, okresu, obce a jednotlivých obyvatel

- 16/1 Státní celkové, doprava a spoje, vojenské a jednotlivé objekty
- 16/2 Obecní mapy, katastrální mapy a plány zemědělské, lesní, vodní, důlní.

Příloha č. 4: Statistické údaje o velikosti obce

Rok	Domů	Obyvatel	Převzato z
<i>do r. 1850 Prácheňský kraj</i> <i>(do r. 1642 farou do Velhartic, poté do Petrovic, od r. 1762? vlastní administratura, od r. 1836? vlastní fara)</i>			
1654	29?		Berní rula 28, Kraj Prácheňský II., ed. Antonín Haas. Praha 1954, s. 928.
1713		133	Karel KUČA: Města a městečka v Čechách, na Moravě a ve Slezsku II. Praha 1997, s. 199.
1757	38?		Tereziánský katastr český 2, Rustikál. Praha 1966, s. 232–233.
1790	59		Jaroslav SCHALLER: Topographie des Königreichs Böhmen III. (Prachiner Kreis). Praha–Víděň 1790, s. 230.
1796	67		Hory Matky Boží. Výpis z kroniky obce Hor Matky Boží od Karla Poláka. S. l., s. d. (strojopis), OK 221, nestrán.
1843	85	598	František PALACKÝ: Popis Království Českého. Praha 1848, s. 346.
<i>1850–1945 Písecký kraj (do r. 1868)</i> <i>politický i soudní okres Sušice</i>			
1854		642	Zevrubný popis rozdělení země království Českého. S.l. 1854, s. 354.
1880		571	Hory Matky Boží. Výpis z kroniky obce Hor Matky Boží od Karla Poláka. S. l., s. d. (strojopis), OK 221, nestrán.
1890	102 (98)	575 Čechů z nich 8 židů	Vollständiges Ortschaften-Verzeichniss. Vídeň 1892; KOTYŠKA, Václav: Úplný místopisný slovník království Českého. Praha 1895, s. 393; (Seznam míst v království Českém. Praha 1893, 332);
1900		654	Hory Matky Boží. Výpis z kroniky...
1910	106	665 Čechů	Seznam míst v království Českém. Praha 1913, s. 609.
1921	114	645 1 Němec 2 evangelíci, 21 českoslov., 5 židov.	Statistický lexikon obcí v Čechách. Praha 1924, s. 305.
1930		537	Hory Matky Boží. Výpis z kroniky...

Příloha č. 5: Seznam použitých zkratek

AM	– Archiv města
CIM	– Codex iuris municipalis
DTJ	– Dělnická tělovýchovná jednota
Haas	– Antonín HAAS, Soupis privilegií měst a městeček v Západočeském kraji, in: MZK VI (1968), s. 314.
MNV	– Místní národní výbor
OA	– Okresní archiv
ObÚ	– Obecní úřad
ONV	– Okresní národní výbor
SOA	– Státní oblastní archiv
SOkA	– Státní okresní archiv
SÚA	– Státní ústřední archiv

II. INVENTÁRNÍ SEZNAM

1. LISTINY

- | | | | |
|---|---|------|-----|
| 1 | <p>1637, srpen /2/8, Vídeň
Císař Ferdinand III. potvrzuje městu Hory Matky Boží jeho privilegia.
V insertu česká listina krále Ludvíka Jagellonského z 12. listopadu 1522, kterou se Hory Matky Boží povyšují na horní město a udělují se mu základní městská práva (dva výroční trhy v pondělí po Nanebevzetí Panny Marie a v první postní pondělí a sobotní trhy, městské hradby, radnici, městskou radu, právo popravni pro vrchnost, městský znak a právo pečetit červeným voskem) a listina téhož panovníka z 8. prosince 1522, jíž se městu uděluje znak a pečeť s právem pečetit do červeného vosku.
Uprostřed listiny vykreslen městský znak.</p> <p>Orig., perg., 49x63,5 – 7 cm, česky, pečeť chybí.
Haas, Jagellonské listiny viz CIM IV-3, č. 900 a 902.
Pergamen poškozen, písmo (mj. vlivem neodborného restaurátorského zásahu) vybledlé až k nečitelnosti. Datum listiny doplněno z uvedené literatury.</p> | II/3 | L 1 |
| 2 | <p>1785, prosinec 2/7/, Vídeň
Císař Josef II. potvrzuje městečku Hory Matky Boží jeho privilegia.
Orig., perg., 71x44 – 11 cm, něm., pečeť v dřevěném pouzdru přivěšená na žluté šňůře (dle opisu pečeť Karla VI.).
Haas.
Písmo setřelé a vybledlé až k nečitelnosti. Datum listiny doplněno z uvedené literatury.</p> | II/2 | L 2 |

2. KNIHY

A. MĚSTSKÉ KNIHY DO ROKU 1850

I. Knihy městské správy

Knihy městské správy v užším slova smyslu

- | | | | |
|---|---|-----------|-----|
| 3 | Radní protokol
(<i>Einheimisches Protocoll für dem Stadt Rath in u. L. Frauen Berg</i>)
něm., čes., 40 l., 23x34,5cm, bez desek,

na první stránce přitištěna městská pečeť | 1785–1790 | K 1 |
|---|---|-----------|-----|

II. Knihy městského soudnictví

- | | | | | |
|---|------------|--|-----------|-----|
| 4 | Sušice 128 | Manuál městského soudnictví sporného i nesporného (porovnání a předvolání, obligace, kvitance, smlouvy, hypotéky, povolení tovaryšských vandrů a d.)
(<i>Stadtbuch N. 4; Městkej Manual, do kterého zapisovat se budou rozličný soudy šalový a odpovědi pro královský horního města Hory Matky Boží...</i>)
čes., něm., 116 l. (popsáno 58 l.),
22x34cm, polokožená vazba,
na první stránce přitištěna městská pečeť | 1774–1827 | K 2 |
|---|------------|--|-----------|-----|

Soudnictví nesporné

- | | | | | |
|---|------------|--|-----------|-----|
| 5 | | Manuál rychterního úřadu (kupní a odevzdávací smlouvy, obligace, porovnání a d., ale i zápisy hospodářské a správní povahy)
(<i>Berichts Protokoll oder Annotations Buch über die in dem richter Amt der königl. Bergstadts unser Lieben Frauen Vorgekommene Verschiedene Geschäfte; N. 6</i>)
něm., 46 l., 22x33cm, bez desek,
na první stránce přitištěna městská pečeť | 1795–1797 | K 3 |
| 6 | Sušice 131 | Manuál rychterního úřadu (kupní a odevzdávací smlouvy, obligace, svatební smlouvy, kvitance, pozůstalosti a d., ale i zápisy správní a hospodářské povahy)
(<i>Stadtbuch, N. 7</i>)
něm., čes., 66 l., 24x36cm, polokož. vaz., | 1799–1807 | K 4 |

Inv. č.	Signatury	Obsah	Časové rozpětí	Ev. č.
		na první stránce přitištěna městská pečeť		
7	Sušice 133	Manuál rychterního úřadu (obligace, kvitance, nájmy, porovnání, pozůstalosti, kupní, předávací, směnné a svatební smlouvy a d., ale i zápisy správní povahy) (<i>Stadtbuch N. 9</i>) něm., čes., 133 l. (popsaných 57 l.), 24x37cm, polokož. vaz., věcný rejstřík, na první stránce přitištěna městská pečeť	1807–1819	K 5
8	Sušice 140	Kniha obligací (<i>Obligatzions Buch N. 3</i>) čes., něm., 90 l., 21x34cm, polokož. vaz., na první stránce přitištěna městská pečeť	1769–1819	K 6
9	Sušice 139	Kniha obligací (<i>Obligations und Vormerkungs Buch</i>) něm., čes., 231 l. (popsaných 152 l.), 25x38cm, polokož. vaz., jmenný rejstřík, na první stránce přitištěna městská pečeť	1817–1849 (1883)	K 7
10	Sušice 130	Kniha kontraktů (kupních, odevzdacích a d.) (<i>Stadtbuch N. 6, Lit. C</i>) něm., čes., 138 l. (popsaných 35 l.), 24x36cm, polokož. vaz., na předsádce přitištěna městská pečeť	1777–1817	K 8
11	Sušice 134	Kniha kontraktů (kupních, odevzdacích a d.) (<i>Stadt-Buch der Kauf und Uibergabskontrakte</i>) něm., čes., 282 l., 25x37,5cm, polokož. vaz., jmenný rejstřík, na první stránce přitištěna městská pečeť	1785–1848	K 9
12	Sušice 129	Kniha kontraktů (svatebních, odevzdacích, kupních a d.) (<i>Stadtbuch Lit. A, N. V</i>) něm., čes., 89 l. (popsaných 33 l.), 22x36cm, polokož. vaz., na první stránce přitištěna městská pečeť	1789–1819	K 10

Inv. č.	Signatury	Obsah	Časové rozpětí	Ev. č.
13	Sušice 132	Kniha kontraktů (kupních; dále obligace a nájmy) (<i>Stadtbuch N. 8</i>) něm., čes., 71 l., 22x35cm, polokož. vaz., na předsádce přitištěna městská pečeť	1803–1805	K 11
14	Sušice 137	Kniha kontraktů (nájemních a svatebních) (<i>Buch der Heuraths und Pachtvertrage</i>) něm., čes., 164 l. (popsaných 40 l.), 25x39cm, polokož. vaz., jmenný rejstřík, na první stránce přitištěna městská pečeť	1808–1843 (1880)	K 12
15	Sušice 138	Kniha kvitancí (<i>Buch der Quittungen und Ablassungen</i>) něm., čes., 224 l., 25,5x39cm, polokož. vaz., jmenný rejstřík, na první stránce přitištěna městská pečeť	1796–1850 (1881)	K 13
16	Sušice 135	Dominikální gruntovní kniha (<i>Dominical-Grundbuch N. I</i>) něm., 130 l. (popsaných 20 l.), 25x39cm, polokož. vaz., jmenný rejstřík, na první stránce přitištěna městská pečeť	1828–1837	K 14

B. MĚSTSKÉ KNIHY PO ROCE 1850

I. Knihy městské správy v užším slova smyslu

17	Zápisy ze schůzí obecního zastupitelstva	26.4.1903–21.10.1920	K 15
18	Zápisy ze schůzí obecního zastupitelstva, rady a finanční komise	22.11.1920–24.4.1932	K 16

II. Knihy městského hospodářství

19	Obecní účty – příjmy a vydání	1887	K 17
20	dtto	1888	K 18
21	dtto	1890	K 19
22	dtto	1891	K 20
23	dtto	1892	K 21
24	dtto	1893	K 22
25	dtto	1894	K 23
26	dtto	1895	K 24
27	dtto	1896	K 25
28	dtto	1897	K 26
29	dtto	1898	K 27
30	dtto	1899	K 28
31	dtto	1900	K 29

Inv. č.	Signatury	Obsah	Časové rozpětí	Ev. č.
32		dtto	1901	K 30
33		dtto	1902	K 31
34		dtto	1903	K 32
35		dtto	1904	K 33
36		dtto	1905	K 34
37		dtto	1906	K 35
38		dtto	1907	K 36
39		dtto	1908	K 37
40		dtto	1909	K 38
41		dtto	1910	K 39
42		dtto	1911	K 40
43		dtto	1912	K 41
44		dtto	1913	K 42
45		dtto	1914	K 43
46		dtto	1915	K 44
47		dtto	1916	K 45
48		dtto	1917	K 46
49		dtto	1919	K 47
50		dtto	1920	K 48
51		dtto	1921	K 49
52		dtto	1925	K 50
53		dtto	1927	K 51
54		dtto	1928	K 52
55		dtto	1929	K 53
56		dtto	1931	K 54
57		Hlavní kniha	1934	K 55
58		dtto	1935	K 56
59		dtto	1936	K 57
60		dtto	1937	K 58
61		dtto	1938	K 59
62		dtto	1939	K 60
63		dtto	1940	K 61
64		dtto	1941	K 62
65		dtto	1942	K 63
66		dtto	1943	K 64
67		dtto	1944	K 65
68		Hlavní kniha lesního hospodářství	1942–1943	K 66
69		dtto	1944	K 67
70		Pokladní deník chudinského fondu (1912–1924; + pokuty a dávky 1943–1944; + příjmy z biografu pro sociální pomoc 1944–1951)	1912–1951	K 68
71		Pokladní deník chudinského fondu	1939	K 69
72		dtto	1940	K 70
73		dtto	1941	K 71
74		dtto	1942	K 72
75		dtto	1943	K 73

Inv. č.	Signatury	Obsah	Časové rozpětí	Ev. č.
76		dtto	1944	K 74
77		Jateční protokol	1924–1941	K 75
III. Knihy evidenční				
78		Seznam vydaných domovských listů, pracovních a čeledních knížek (+ stavební záznamy)	1907–1910	K 76
79		Seznam vydaných domovských listů	1929–1948	K 77
80		Kniha cizinců a domovských příslušníků	1912–1949	K 78
81		Parcelní protokol	1917–1963	K 79

3. SPISOVÝ MATERIÁL

A. REGISTRURNÍ POMŮCKY

82	Podací protokol	1886–1901	K 80
83	dtto	1905–4.6.1910	K 81
84	dtto	6.6.1910–1912	K 82
85	dtto	1913–1.3.1918	K 83
86	dtto	1.3.1918–28.10.1919	K 84
87	dtto	29.10.1919–25.3.1921	K 85
88	dtto	31.3.1921–27.5.1923	K 86
89	dtto	29.5.1923–31.12.1926	K 87
90	dtto	3.1.1927–9.2.1930	K 88
91	dtto	2.1.1930–17.3.1933	K 89
92	dtto	23.5.1933–2.3.1937	K 90
93	dtto	25.2.1937–17.2.1940	K 91
94	dtto	17.2.1940–28.7.1942	K 92
95	dtto	29.7.1942–12.3.1947	K 93

B. SPISY

1. Do roku 1850

96	Jud. Ia	Pozůstalosti	1819–1849	1
97	Jud. II	Dlužní závazky jednotlivců	1829–1846	1

2. Po roce 1850

98	1/9	Sčítání lidu	1920	1
99	1/13	Strany a spolky	1911–1937	1
100	1/14	Veřejní zaměstnanci	1937	1
101	2/1	Schůze zastupitelstva a rady	1932–1939	1
102	2/3	Volby (volby, voličské komise, voličské seznamy)	1919–1938	1
103	2/4	Domovské listy (B–Z)	1890–1943	2
104	3/5	Kostely, faráři (mj. účty městské kaple, opravy kostela a fary)	1887–1936	2
105	5/8	Zpráva o zdravotních poměrech dětí z poradny „Naším dětem“	1936	2
106	5/11	Veterinární péče	1913	2
107	7/2	Chudinské záležitosti	1915–1934	2
108	7/4	Nouzové práce	1931–1932	2
109	7/6	Podpora v nezaměstnanosti, stravovací akce	1931–1938	2
110	8/1	Zemědělství	1943–1945	2
111	8/2	Rozpočty lesního hospodářství	1941–1944	2
112	9/1	Živnosti	1911–1939	2
113	10/3	Zásobování vojska, rekvisice	1915–1918	2

Inv. č.	Signatury	Obsah	Časové rozpětí	Ev. č.
114	10/5	Vojenské zdravotnictví, sociální péče	bez data	2
115	10/9	Mobilizace (výživa rodin v době mobilizace)	1938	2
116	12/1	Rozpočet hasičského sboru	1944	2
117	13/1	Rozpočty a účetní uzávěrky obce	1923–1944	2
118	13/1	Rozpočty a účetní uzávěrky ústavu chudých	1924–1944	3
119	13/2	Obecní dluhy	1921	3
120	13/3	Daně, repartice a nápojová dávka (spolu s obcemi: Mokrosuky, Lešišov, Drouhavec, Horní Staňkov a Cihelna)	1901–1929	3
121	13/4	Příjmy a vydání ústavu chudých	1886–1921	3
122	13/7	Prodej obecních pozemků	1923–1930	3
123	13/9	Nájmy, prodeje a dražby půdy jednotlivcům	1901–1934	3
124	13/9	Pozemnostní archy (+ Drouhavec)	/1880/–1942	3
125	14/1	Plány a rozpočet na městské koupaliště	1940	3
126	14/2	Soukromé stavby (dle čp.)	1901–1934	3
127	15/2	Výpisy z novin a literatury k historii města	1877–/1945/	3

4. MAPY A PLÁNY

128	X 72A I–II	Katastrální mapa městečka Hory Matky Boží (I Holub Flur, Holuber Flur, Bergstadtl, Anger Flur; II Anger Flur, Kreutzberg, Kreutzberg) adjustoval František Beránek, 1:2880, kolorovaná litografie I. sekce: 39,5 x 63,5 cm IV. sekce: 79 x 63 cm	1837	M 1
-----	---------------	--	------	-----

Název fondu:	Archiv města Hory Matky Boží
Časový rozsah:	1637 – 1945 (1963)
Počet inv. jednotek:	128
Počet evid. jednotek:	99 (2 listiny po r. 1526, 79 úředních knih a rukopisů, 14 podacích protokolů, 3 kartony, 1 mapa)
Rozsah v bm:	1,45 bm
Stav ke dni:	21. 4. 2004
Uspořádal:	Jana Sýkorová, Mgr. Michal Tejček
Inventář:	Mgr. Michal Tejček
Počet stran:	34
Inventář schválil:	Mgr. Pavel Havlovič, 31. 12. 2004, čj. SOAP 888/04